
PhDr. Slavooj) Hubálek doufá: 
Jalovým slibům by už dnes tolik lidí 

nenaletělo 

KdJijsme se před nedávnem setkali krátce po lékařské 
stávce, řfka/ jst e, že z ní nejste nadšen. Při vašem ~ 
11í ovšem nepředpokládám, že byste byl nespolwjenpou
r,e j ako úzkostný pacient, který trne hrůzou, že nebude 
ošetře11, ale nevím, j estli j ~te byl nespokojen jako reno
movaný p!iycholog, anebo p roto, že vidíte do ,.drawtnic
tví troch u hlouběji: sám j ~te přece působil v letech 90-

92 na ni inisterstvu ;,dr.avotnictví j ako ti!ikový mluvčl Martina & j ara. Co t~máte711 
zlé lékařům, kteřf stávko vali ? 

Nernám jim nic za zlé, naopak. přemýšlím, kde se stala chyba, ale stávku nepovažuj iza 
produktivní. Stále se mi booí v hlavě ten desetiletý phbe"b o trilDsformaci zdravotni:t.ví 
a často přcmýšlún o tmn, proč tolik lékařů nepochopilo správnč-tčrni dcsdil::ty (JUVČ
řený- koncept transformace MartinaBojara Ono se to svým zpiísolx.'lll týká celé UcŠ 

společnosti, proč po dobrém startu po převratu začala v letech 1992 -93 podle mého 
soudu vítčzit arogance a demagogie nad z.dravým rozumem, cos~ co jscrn už tenkrát 
označoval za „prn.vicový bolševis 1nus a marxism us naruby". Proč plané shbyCOSJňxl 
volbarni , např. že v roce 2000 budo u dvojná~obné platy, že trh, privatiz.real«rla.um:e 
vyřeší zdrdvotnictví, oslovily tolik lidí. Zkr'dtka náš postoj od začátku byl ten, že sice 
privati7..acc a konkurence rnf,že výrazně zdravotnictví pomoc~ ale 2.c to není lmkičový 
moment. My jsme tehdy takový moment spatřovali v jasně strukturovanýchp:avilh;h, 
v práVll.Ímríu:nci pro transtbnnaci a privatizaci u lravotnictví a odmítali jsme to \IIJÍn:Ú 

jako problém pravice či levice. Připomínám, ž.c jsem šestnác t let pracoval ve~ 
tví jako klinický psycholog- osm let v psychiatrické léčebně, osm let v sexuoogj;kém 
ú.5tavu v Praze, a tak se .ra zdravotníka považtýL Když takto zpětně uvažuji po desetib
tech, tak m~je první úvaha je, kde jsme udělali chybu my. Patrně v komunikaci 
s lékařskou veřejností, nebo s celou veřtjností. Po pravdě řečeoo alev l(muiítob:nroc 
nenapadá, protož.c jsem mčl to štěstí, že jsem byl mluvčím Martina Bojara, kterého po
vdŽUji opravdu z.a výjimečnou osobnost a jehož koncept dodnes považuji za správný, a 
vím, že s veřejnosti a lékařskou veřejností l& potom nikdo jiný tak intenzivně a dobře 
nekomunikoval jako on. f{ada lidí mi dnes říká, že se inu v duchu za tehdejší agrese 
omlouvá. 

Můžete svoje hodn ocen í konc eptu ministra Bojara nějak doložit ? 

To by bylo na dlouhý rozbor, Bojar chtěl vícezdr~jové financováni, ale :základní chyru 
vidím v tom, že Všeobecná z&:avotn.i pojišťovna '.l.ahájila svou činnost díky poslan:lUI 
ODS o rok dřív, než bylo plánováno, to :znamená ncdostatcčnč připravená, a ž.c zákon 
umožnil vznik asi 26 daEich pojišťoven, což dodnes považuji za kardinální chybu. My 
jsme uvw.,ovali o tom, že pojišťovna by měla být nejdříve jedna -
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Promiňte, že přerušuji, ale nen1ěli jste strach, že bude mít monopobúpor,tawnia'l/!ho 
bude využívat tak, jak své dominance využívá VZP? 

Ne, postupně jich mělo být maximálně pět, dávno mělo již být př.,ojištění a možnos t 
přiroých úhrad Slyšel jsem, že v těch 26 pojišťovnách zmize lo zhruba sto miinl,c&p 
téměř jeden roční rozpočet na z.dravotnictví. Kdyby se to nestalo, pak by platy lékařů 
mohly být dávno trojnásobné, než jsou nyní. 

Takže tedy f.<J není tak, u byste nepřál platy le1cařům, ale u nechápete jejidrj«Jnáni'! 

Samozřejmě lékařům dobré platy přeji od počátku a dokonce vyš.šínež sauů <-a.1o~ 
dt.tjí, protož.e jsem přesvědčen, 'i.e mají výjimečnou roli ve společnosti a ž.e to je vý
jimečná profese vyž.adující celoživotní nasazení. O tom jsem nikdy nepochyboval, ale 
chtčl bych připomenout, že ti, kteří pracují v soukromých praxích, tak solli !Í'Íjnyuž 
mají. 

Ovšem ne všichni. 

Mnozí z těch, kieří pracují v soukromých praxích, a vím to od řady svýchpád. .&ten 
7„ákladní konflikt, a já myslím , 'i,e zbytečný, se týkal privatizace majetku, a ne činností 
Martin Bojar jednoznačně prosaz.oval privatizaci čínnosti a upozorňoval na riziko, které 
je spojeno s privati:wc í majetku, tedy budov , z.ejména pohl<linik. Proti němu !>1l>l:Jnac~ dé 
demagogické tvrzení jeho odpůrců, které slibovalo majetky , tedy budovy , ktaésli:ova
lo horeotni zisky a v jak6msi kuloárovém podsvětí lo bylo formulováno slovy ,jděteuž 
do prdele s tou vaší slušnosti" a slibem ,,až my se dostaneme k moci, pro\l!Xbrej'.IMti-
7.aci metodou noci dlouhých skalpelu'.'. A jestli vůbec je něco možno generali7..ovat, a 
jestli někde je stín výčitky, pak bych to formuloval tak, že t.olik ínteligentních liti ti<o\é 
hlouposti naletělo. 

V č.em vůlíte příčiny? Ted' se vás ptám jako psychologa. 

Kdybych se znovu narodil nebo kdybych znovu žil v situac~ kdy se bude něco privati
zovat , tak je třeba si pamatovat , že mnohem důležitější než rady jsou pravidla a že 
v konfrontaci s příshbem majetku sebeinteligentnější r<Kly selhávají. 

To je ovšem dost. smutné 'fjřštěn.L 

Mně je to také lito, ale z každé situace se musí človčk poučit, a tak bychom siloGµŇě 
měli pamatovat. 

OJ dokáže vidina 7bohatnutí vůlíme konečně i na případech nájemných vrahii,jimiž 
se jako soudni 1,TLa/ec 'Qlbfo,úte. ,~amO'{jejmě ovšem s nimi lékaře nesrovnávám . 

To jsem rád To je opravdu o druhém extrému, ale také o na~ich spoluobčanech na po
myslné Gaussově křivce, která nám rozhodí společnost třeba na ty nejslušnější ana ty 
nejneslušnější. A i tam slyším argumenty , že stát přece povolil soukromé bezpečnostní 
agentury a zbrojní pasy téměř pro kaž.tlého a že existuje neplacení mezi firmami, které 
stát toleruje. Co se prý divím , když žiji v zem i, kde není možno odl<íil špinavé p:ní2ecrl 
čistých! Jedeo majitel nevěstin.ce rni nedávno řekl, že ho k tomu podnikání dom,iilta:Jlo 
stát: když si dal žádost o úvčr na hote~ nedostal ho; když to přepsal na bodínový hotc~ 

- 33 -



dostal ho ještě tentýž den. Zločinci si vždycky najdou výmluvu, ale mě je bodně tr;pr.. 
když maji mož11ost to sví1dčt na vrcholné politiky . 

./ak ()u. cestu k nápravě h~e viděl? C" se !,taln, odestát se nemůže, a ted'uf.mndu!JJ(-,. 
Ji.fl'ov11y ,J<rachnvaly, jej ich počet se omezil. 

Zaplať pánbůh, 7~ se to tak vlastně vrací k té původní myšlence. Ale pt,·n í7~ jsou v hija 
zbobatlo z nich jenom několik stovek podvodo[ků, kteří si poji.l;fovny ocbojqjiclh v)'hi,. 
venJ ro-l..e'brali do soukromého vlastnictví. Jedinou legální cestu dnes vklbn ve :r.výšc.."OJ 
~ jistného, ale to je asi politicky neprůchodné. 

Přesto je však třeba nút v stále na mysli, že se úrovei\ zdravotnictví za tčch uplynulých 
deset let oeuvěřitelllě zlep?;ila, ve všech možných par.unetrech, a skutečněc&lynuŇr 
zejména mlad.~ích nemocničních lékařů, kteiří 7.dravotnictví určitým způsobem :svými 
nízkými platy vlastně dotuj i. Patří jim čest a :sláva. Na druhou stranu v anabgckésitoci 
jsou mladí učitelé, mladí vědečtí pracovníci. a řada mladých lidí, takže vytrhnout tuto 
jednu skupinu zamčstoaocO z kontextu 1ni připadá přinqjmcnšín1 morálně sporné . Tato 
situace kopíruje s.ituaci v celé spokxnosti, a mys Um, ie nám mw,e být jenom lJo,:a:teo 
vývoj bude po.malcjší než jsme předpokládali, ale nakonec to stcjnč dobře dopadn; JYO
to-že špatmě - špatně už bylo. &d e to lrvat déle, ale přece jen se platy zvýšily a úroveň 
zdravotnictví je třeba jen v technologickém vybavení téměř zázračná. Některý1n leka
nnu by se dalo vytknout, že se nechají manipulovat nqjrůznčj.~inú farmaceutickými kb
by, což je v úhrnu strašně kr{1tkozraké, protože je to n<,-pochoperu roz.dílu tnezisp:iJIWJ 
a maratónem. Krátkodobě to mw,e být pří jemné dostat od farmaceutícké funyrriaovl
nou lToubu nebo počítač, dlouhodobě to ale okrírdá úplně všechny. 

Myslím, ulékali pnpos/ednístávcesvým polJidavkem naplat 37tisícpq,uti/ilwdně 
lidí, kteřf mají platy nízké. Ptv,tow iy.,tupují jako odlH,rový klub, mohou prem,1t1•,at 
pou ze plato vé pof,adavky, ale f() jim podporu veřejn"Sli nerJská. 

'.Žádný platový požadavek podporu veřejnosti nezíská. Lékaři navíc často podléh]i iui, 
že je veřejnost miluje, protože generalinijí zkušenost z individuálního kontaktu 
s vděčným paci<,11tem na ce lou veřejnosL Podobně si mnozí 1nysleli, ž,e volebtě:m:tni 
jako opin.ion-makers ovlivnit ve lkou část veřejnosti. Není to tak úplnč pravda, protože 
t<,'ll vztah je k.omplikovaoějši a řada pacientů [Pro-živá lékaře ambivalentně, ne takjt.-dY.>
wačně, jak jim pre-zenlajl. My jako profesní skupina jsme na tom ještě hůř v 1o:o~l'Jl)S

lu, že gcncrali7..ovat vdččnost jednoho pacienta na postoj veřejnosti k psychologům by 
byla naprostá bláhovost. 

Co vám osobně dalo nebo nedalo těch uplynulých . deset let? 

Ten prožitek 1nluvčího núnistra zdravotnictví byl pro mne jako pro psychologa 
a psychoterapeuta nesmírně zajímavý a důležitý, protože osin let na psychiatrii, o-m kt 
v sexuologickém ústavu a dva roky praxe státního úředníka plus moje 7.kušcnostSOld
ního znalce, který vyšetřuje zločince, je neuvěřitelně vzrušující prožitek sond dorqi'rzr 
nějších typů lidských osobností a jejich reakcí. Posílilo to moji celoživotní touhuporo
závislosti a mčlo to i řadu vcdlcj~ích zi,;ků; například to jcdnozoačnč vyřešilo m~j V2til 
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k léčitelům, neboť ministr fujar ve své velkorysosti ustavil komisi altemativníhoix:tcl
slví, a tak jsem se setkal s desítkami nejvýznačnějších českých léčite.lů. ln předtím byl 
můj vztah k ním r=rvovaný a dnes je jednoznačně negativní. Podobně bych mohlp>
psal svůj vztah k homeopatii. Další vývoj mě přesvědčil o tom, kudy cesta nevere Jen
na! jsc1n s řadou profesorů-šéfů zdravotnických zařÍZ.C!ú, kteří pro spoltpá::is StBn:u
seli opustit funkce, a to je materiál na studii o neschopnosti reflektoval vlastni vinu~ 
jsem také úča5tníkein řady výběrových řízení na šéfy zdravotnických zařízení a teď p 
pro IIllle zajímavé sledovat, kdo z těch vybraných kandidátů obstál a kdo neobstál. 

Dá se nějak proc.entuálně vyjádřit poměr těch, kteří obstáli, a těch, kteří to~ 
li? 

Dá se říc~ ž.c tam, kde byl konkurs proveden korektně a dokonce za pomoci vnějšího 
pohledu psychologického vyšetření, t<ik.je možno ta výběrová řízení označitzaú.;pc:šiá 
Tam, kde byla výběrová ří.zeni nejrůmějšim způsobem manipulována, nejrům$ímim
tlakovými skupinami politickýmí nebo různými skupinami lékařů, tak to dopadlo skcro 
v:Wycky &l)llluě. Také by stá.lo by za to zanalyzovat všechna s.r.o. lékařů, která vzi:ddl 
s cílem privatizovat nějaký objekt. Asi by se prokázalo, ž.c ve včtšinč případů se ti lidé 
tak rozhádali, ie lo vůbec nikam nevedlo. ž.e ly počáteční kontakty, jestli z prvuíhoz& 
ku opravit střechu, nebo nakoupit auta, jsou v nezralé společnosti asi tak bolcstn; ažsc 
rozcházejí i staří kamarádi 

Myslíte, že 11a.~ společnost je ted ' trochu ual.ej.w? Jaký pokrok udělala w těch deset 
let? Dospěla, nebo je j e11om n~tva11á? 

Jsem přesvědčen, ž.c i to na~ání je součástí zrání a ž.c Viktoru Kož.cnému a pcd±tlým 
jalovým shbům by už dnes tolik. lidí nenaletělo. Je to zkuŠ(.,"JJOstboduě hořká a stálo ws 
to nejenom hodně pcnč:z, ale ·i mc-zinárodiú prestiž- už ncjsrnc premianti Ni:m'n: kdy.ž 
to přijmeme jako hodně l;l)lltnou známku v pok>letí, tak si myslím, že do konce roku 
máme dvě možnosti -buď se na všechno vykašlat a propadnout, anebo r.ačít něco po
řádného dělat a vysvědčení si zlepšit. 

PhDr. Slavo1nil 1-_libálek, psycholog, ředitel ALFA- PSYCJ-K)LOGIE, 1990- 1992 
mluvčí ministra zdravotnictví 
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